
Za poškození zdraví bude víc peněz

Compiled 29.6.2014 1:51:22 by Document Globe ®   1

Za poškození zdraví bude víc peněz

Lidé i firmy, kteří byť z nedbalosti někomu poškodí jeho zdraví, musí počítat s tím, že budou platit stále vyšší odškodnění.
Vyplynulo to z desáté výroční konference advokátů ze zemí Evropské unie specializovaných na náhradu škody za
poškozené zdraví, která se v minulých dnech uskutečnila v Praze.
Ten, komu někdo poškodí jeho zdraví, má dnes nárok mimo jiné na bolestné a odškodnění tzv. trvalých následků. Výši
náhrady v obou případech stanoví vyhláška ministerstva zdravotnictví, a to na základě posudků ošetřujícího lékaře.
Závažnost poškození se vyjadřuje v bodech. Stále více poškozených se ale s tímto způsobem nespokojuje a žádá u
soudu podstatně vyšší odškodnění. Velmi často tyto spory vyhrávají.
Například minulý týden soud přiřkl patnáctimiliónové odškodné chlapci postiženému po úrazu na školním výletě.
„To je rekordní částka a my počítáme s tím, že odškodné za poškození zdraví v České republice bude stoupat.
Rozhodnutí soudu je precedens,“ řekl Právu v pondělí Tomáš Cikrt, tiskový mluvčí ministerstva zdravotnictví.
Soudci vyhlášku kritizují
Ondřej Dostál, právník Centra pro zdravotnické právo Třetí lékařské fakulty UK, minulý pátek pro ČTK potvrdil, že v
Česku výše odškodnění v posledních letech roste a dá se očekávat, že bude pokračovat. V okolních státech je totiž
mnohem vyšší.
Dostál řekl, že již před dvěma lety se soudcovská unie obrátila na Ústavní soud kvůli vyhlášce ministerstva zdravotnictví,
která stanoví hodnoty odškodnění za bolestné a ztížení společenského uplatnění na nízké úrovni.
Podle něho soudy proto stále více využívají možnosti zvýšit odškodnění. Na druhou stranu to znamená určitou právní
nejistotu hlavně pro viníka, protože nelze částku předem odhadnout. Odškodnění lze hradit z pojištění odpovědnosti,
je-li viník pojištěn. U řidičů motorových vozidel se škody na zdraví hradí z povinného ručení viníka.
Cikrt: o změně neuvažujeme
Podle Dostála je reálné, že Ústavní soud rozhodne, že vyhláška je protiústavní. Soud však zatím verdikt nevyřkl.
Tomáš Cikrt Právu potvrdil, že vyhláška ministerstva, která stanovuje odškodnění, je zastaralá, ale ministerstvo v
současné době neuvažuje o tom ji dílčím způsobem změnit.
„Chceme pacientskou agendu řešit komplexně a je otázka, zda právě tato vyhláška by neměla být úplně nová anebo
odškodnění za poškození zdraví stanovovat jiným způsobem. O tom nyní jednáme s právníky,“ prohlásil Cikrt.
I on se domnívá, že částky za poškození zdraví budou v České republice růst, stejně jako rostou v zemích Evropské unie.


